
theoria Llatí I

 ADJECTIUS DE TRES TERMINACIONS. 

En  llatí  els  adjectius  s'enuncien  mitjançant  les  diferents  formes  de  nominatiu que
tenguin, és a dir, si diferencien nominatius per als tres gèneres: masculí, femení i neutre. 

Els adjectius de tres terminacions són aquells que presenten un nominatiu diferent per a cada
gènere.

bonus, bona, bonum (bonus, -a, -um)

                                          masc      fem      neutre

L'adjectiu masculí es declina com els substantius de la 2a; el femení, com els de la 1a i el
neutre, com els de la 2a neutre.

Cal recordar que a la 2a declinació hi ha substantius que presenten el nominatiu acabat en -er.
De la mateixa manera, també hi ha adjectius masculins amb un nominatiu singular acabat en -
er.

asper, aspera, asperum (asper, -era, -erum)

A vegades, en aquest tipus d'adjectius la -e- del nominatiu i vocatiu singulars masculí es perd
en la resta de la declinació (de la mateixa manera que succeeix en alguns substantius de la
2a: ager, agri). Per a saber-ho cal mirar l'arrel del nominatiu singular femení.

niger, nigra, nigrum (niger, -gra, -grum)

           

Sintaxi de l'adjectiu.

L'adjectiu  complementa  el  significat  d'un  substantiu,  per  tant,  sempre  concordarà amb
aquest en gènere, nombre i cas, però NO EN DECLINACIÓ.

alta puella altus poeta

A vegades l'adjectiu  pot  aparèixer fent  la  funció  d'un substantiu,  és a dir,  l'adjectiu s'ha
substantivat. En aquest cas l'adjectiu no complementa cap nom.

Multi deos laudant. (Molts lloen els déus.)

Sui amici in agro sunt; mei in templo sunt. (Els seus amics són al camp; els meus són al temple.)

En llatí, és habitual la substantivació d'adjectius neutres:

rectum: el correcte, allò que és correcte recta: les coses correctes
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